



Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. 2013-2021

ISSN 0205-9606

URL - <http://vietmag.org>

All right reserved

Issue 4 Volume 37. 2016

THE ESTABLISHMENT AND RESEARCH ACTIVITIES OF THE VORONEZH SOCIETY OF NATURALISTS FROM 1918 THROUGH THE 1930S

Viktor Bakhtin

Abstract

This paper analyzes the establishment and activities of the Voronezh Society of Naturalists from the time of its foundation through the 1930s. The difficulties associated with the organization of the Society are being reviewed as well as the role of Yuriev University's faculty and members of the Yuriev Society of Naturalists. The Society's membership dynamics is analyzed; it is noted that the Society suffered considerable membership losses during the Civil War: some members left the city with the White Army troops, others died from starvation and diseases. The paper reviews the organizing activities of the Society's Chairpersons, the prominent scientists B.I. Sreznevskii, K.K. Sent-Iler (Saint-Hilaire), N.N. Bogolyubov, B.M. Kozo-Polyansky, and I.I. Barabash-Nikiforov, and of some other VSN members. Thus, Sent-Iler resumed the hydrobiological studies of the freshwater organisms and fauna of the Kovda Bay (White Sea) initiated by him back at Yuriev University. Bogolyubov organized geological expeditions as well as the publication of the Society's periodical. Kozo-Polyanskii's must be given credit for the extensive phytogeographical studies and the creation of still functioning Botanical Garden of Voronezh University. The VSN Chairman Barabash-Nikiforov was the founder of the Voronezh school of zoologists. Therefore, the contribution of the Society's members to the studies of plants and animals of the Central Black Earth Region during the period from 1918 through the 1930s ought to be properly acknowledged.

Keywords list (en): Voronezh University, Yuriev University, Yuriev Society of Naturalists, scientific societies, naturalists, B. I. Sreznevskii, K. K. Sent-Iler (Saint-Hilaire), N. N. Bogolyubov, B. M. Kozo-Polyansky, I. I. Barabash-Nikiforov

Date of publication: 01.10.2016

Citation link:

Bakhtin V. THE ESTABLISHMENT AND RESEARCH ACTIVITIES OF THE VORONEZH SOCIETY OF NATURALISTS FROM 1918 THROUGH THE 1930S // Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. – 2016. – V. 37. – Issue 4 C. 780-805 [Electronic resource]. URL: <https://vietmag.org/s020596060000616-9-1-ru-354/> (circulation date: 18.05.2021).

СТАНОВЛЕНИЕ И НАУЧНО-ИССЛЕДОВАТЕЛЬСКАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ ВОРОНЕЖСКОГО ОБЩЕСТВА ЕСТЕСТВОИСПЫТАТЕЛЕЙ (1918-1930-Е ГГ.)

Бахтин Виктор Викторович

Аннотация

В статье анализируется деятельность Воронежского общества естествоиспытателей с момента его возникновения в 1918 г. и до конца 1930-х гг. Рассматриваются сложности, связанные с организацией общества, и роль в этом процессе профессорско-преподавательского состава Юрьевского университета и членов Юрьевского общества естествоиспытателей. Анализируется динамика численного состава общества, отмечается, что общество понесло существенные численные потери в период Гражданской войны - часть членов покинула город вместе с белыми, другие умерли от голода и болезней. Характеризуется организаторская деятельность председателей общества - видных деятелей науки Б.И. Срезневского, К.К. Сент-Илера, Н.Н. Боголюбова, Б.М. Козо-Полянского, И.И. Барабаш-Никифорова и некоторых других членов ВОЕ. Так, Сент-Илер возобновил гидробиологические работы по изучению пресноводных организмов и фауны Ковдского залива Белого моря, начатые им еще в Юрьевском университете. Боголюбов являлся организатором геологических экспедиций и выпуска периодического издания общества. Заслугой Козо-Полянского стали интенсивные ботанико-географические исследования и создание Ботанического сада ВГУ, функционирующего по настоящее время. Председатель общества Барабаш-Никифоров станет основоположником воронежской школы зоологов. Таким образом, следует высоко оценить вклад членов общества в исследование растительного и животного мира Центрального Черноземья в период 1918-1930-е гг.

Ключевые слова: Воронежский университет, Юрьевский университет, Юрьевское общество естествоиспытателей, научные общества, естествоиспытатели, Б. И. Срезневский, К. К. Сент-Илер, Н. Н. Боголюбов, Б. М. Козо-Полянский, И. И. Барабаш-Никифоров

Дата публикации: 01.10.2016

Ссылка для цитирования:

Бахтин В. В. СТАНОВЛЕНИЕ И НАУЧНО-ИССЛЕДОВАТЕЛЬСКАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ ВОРОНЕЖСКОГО ОБЩЕСТВА ЕСТЕСТВОИСПЫТАТЕЛЕЙ (1918-1930-Е ГГ.) // Вопросы истории естествознания и техники. – 2016. – Т. 37. – Выпуск №4 С. 780-805 [Электронный ресурс]. URL: <https://vietmag.org/s020596060000616-9-1-ru-354/> (дата обращения: 18.05.2021).